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Az elmúlt hetekben rekordokat döntött a svájci frank árfolyama. Miért történhetett meg mindez?

A svájci frankban eladósodott ezrek nagy bánatára a frank árfolyama az elmúlt hetekben-hónapokban rekord-
magasságokat ért el. Néhány éve még 150 Ft körüli árfolyamon lehetett hozzájutni svájci frankhoz, ill. svájci frank
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alapú hitelhez, mostanában pedig 200 Ft fölött van az árfolyam. Ez óriási veszteségeket jelent az adósoknak.
Azt halljuk, hogy a svájci központi bank beavatkozik, de csak kis mértékben. Miért teszi, miért nem teszi? Mi lehet
az oka annak, hogy hagyják a frankot ennyire er?södni? Jó-e az er?s svájci frank Svájcnak? Ha igen, miért, ha
nem, miért nem?
 

 
Az er?s svájci frank következményei:
- olcsóbbá válnak az importált termékek, megn? az import iránti kereslet, romlik a külkereskedelmi mérleg
- drágábbá válnak a svájci termékek a külföldiek számára, csökken az export-termékek iránti kereslet, így az export
is, romlik a külkereskedelmi mérleg
- a svájci frankban eladósodott külföldiek magasabb törleszt?-részletekkel szembesülnek, nehezebben tudják
visszafizetni hiteleiket
- a svájci t?kekivitel n?het, a svájciak számára megéri az er?s frankért értékes külföldi értékpapírokat vásárolni,
többet vehetnek ugyanannyi pénzb?l, mint korábban
- az olcsóbbá váló import-termékek csökkentik az inflációt, vagy akár az árszínvonalat is, ezáltal deflációt okoznak,
ami kihatással lehet az egész gazdaságra (munkanélküliség növekedése, gazdasági növekedés lassulása, bérek
csökkenése)
 
A gyenge svájci frank következményei:
- drágábbá válnak az import termékek, csökken az import iránti kereslet, javul a külkereskedelmi mérleg
- a drágábbá váló import termékek hatására begy?r?zhet a külföldi infláció, n? az árszínvonal
- olcsóbbá válnak a svájci termékek a külföldiek számára, n? az export iránti kereslet, javul a külkereskedelmi
mérleg, javul a bels? foglalkoztatás
- n? a svájci t?kebehozatal, azaz a külföldiek számára vonzóvá válhatnak a svájci értékpapírok
 
Svájc gazdasága stabil, a gazdasági növekedés javul, a bels? fogyasztás n?. Mindezek hatására a piac számára a
svájci frank egyre értékesebb, azaz egyre keresettebb „cikk”, aminek következményeként n? az árfolyama az
euróval szemben. A svájci központi bank egy sávon belül szeretné tartani a frank árfolyamát, ami eddig nem is
okozott különösebb nehézséget, mert a piac sem értékelte másképp a devizát, mint a bank. Az utóbbi hónapokban
azonban a piaci értékelés hatására jóval a sávon kívül alakult volna ki az egyensúlyi árfolyam, amit a központi bank
meg akart akadályozni, ezért devizapiaci intervenciót hajtott végre. A svájci frank felértékel?dését – azaz a svájci
frank / euró árfolyam túlzott csökkenését – úgy lehet megakadályozni, hogy a központi bank a tartalékaiból frankot
bocsát a piac rendelkezésére, ezáltal csökkenti a túlkeresletet. A frank piacra bocsátása azt is jelenti, hogy az euró-
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tartalékait növeli a bank. A beavatkozások szükségessége az elmúlt hetekben gyakoribbá és nagyobb mérték?vé
vált, és a központi bank már nem tudott elegend? svájci frankot a piac rendelkezésére bocsátani, ezért jobban
„elengedték” a frankot, mint korábban, azaz szélesebb sávban hagyják mozogni az árfolyamot, így ritkábban kell
beavatkozni. Ez viszont azt jelentette, hogy a piac értékítéletére bízták a svájci frankot, amely így meger?södött.
 
A svájci központi banknak továbbra is be kell avatkoznia a devizapiacon, hogy a deflációt megel?zze. A defláció,
azaz az árszínvonal csökkenése els? ránézésre pozitív folyamat, hiszen a termékek olcsóbbá válnak, könnyebben
meg tudjuk azokat vásárolni. Hosszabb távon azonban kedvez?tlen hatásai lehetnek: az alacsony árak hatására a
vállalatok a béreket is csökkenteni fogják, a nyereség csökkenése miatt valószín?leg n?nek az elbocsátások és a
munkanélküliség, a termelés visszafogása miatt csökken a gazdasági növekedés. Ezt megel?zend? a bank
beavatkozik a devizapiacon, viszont a korábban már felvásárolt nagy mennyiség? euró-tartalék miatt egyre
kevésbé képes további frank-mennyiséget piacra dobni. A vesztesége már így is több milliárd euró érték? lehet,
hiszen az er?s svájci frank eladása azzal jár, hogy árfolyamveszteséget kell elkönyvelnie.
 
A túl er?s svájci frank tehát nem jó Svájcnak, és persze nem jó nekünk sem, akik svájci frankban vagyunk
eladósodva. Mi, egyszer? állampolgárok nem tehetünk semmit, csak figyeljük az eseményeket, és drukkolunk,
hogy ne er?södjön tovább a svájci frank. Svájc gazdasági vezet?i tehetnek valamit, de mozgásterük egyre
csökken. A legel?nyösebb az lenne, ha a piac oldaná meg a helyzetet, és úgy értékelné a svájci frankot, hogy
mindenki jól járjon. Erre azonban kicsi az esély, hiszen a befektet?k számára más jó, mint az adósok számára; a
külföldi gazdaságok mást szeretnének, mint Svájc. Ezért aztán nem tehetünk mást, mint várjuk a további
eseményeket.
 
N. R. Ágnes
Szerz? a Flag Polgári M?hely tagja
(http://kozgazdasz.freeblog.hu)
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